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VOORSTEL VAN RESOLUTIE

ertoe strekkende de gemeenten aan te 
moedigen om, in overleg met het Gewest,
sensibiliseringsacties op te zetten voor een 

betere voorzorg op het vlak van
het voederen van vossen

(ingediend door mevrouw Viviane TEITELBAUM (F), 
de heer David WEYTSMAN (F), 

mevrouw Aurélie CZEKALSKI (F) en
mevrouw Clémentine BARZIN (F))

_____

Toelichting

De  gewone  vos  (Vulpes  vulpes)  is  een  van  de  wilde 
soorten die ruim verspreid voorkomt op de aarde. De soort 
is  aanwezig  op  het  Euraziatische  continent,  in  Noord-
Amerika en Noord-Afrika.

Men kan het dier waarnemen in vele soorten natuurlijke 
omgevingen.  H.  De  Blander  en  B.  Brochier  van  het 
Instituut Pasteur in Brussel zeggen daarover het volgende : 
« De  vos  wordt  traditioneel  beschouwd  als  een 
plattelandsdier,  maar  voelt  zich  sinds  enkele  decennia 
steeds  meer  vertrouwd  in  stedelijk,  en  dan  vooral 
voorstedelijk  gebied.  Vroeger  leek  de  aanwezigheid  van 
vossen  in  een  verstedelijkt  gebied  een  specifiek  Brits 
fenomeen, maar de jongste tien jaar hebben verscheidene 
onderzoeken  aangetoond  dat  de  vos  ook  heel  wat  grote 
steden heeft veroverd op het Europese vasteland, in Noord-
Amerika  en  Australië:  Brussel,  Parijs,  Amsterdam,  Oslo, 
Kopenhagen, Stockholm, Madrid, Zürich, Genève, Toronto, 
Melbourne. Die vrij recente verspreiding valt samen met de 
uitbouw van een  wijdmazige  voorstedelijke  structuur  die 
overwegend  bestaat  uit  woonwijken,  met  tal  van  groene 
ruimten met een recreatieve functie (parken, golfterreinen, 
bossen,  sportterreinen)  of  een  andere  bestemming 
(overgebleven landbouwzones, begraafplaatsen, braakland, 
spoorwegbermen, industrieterreinen of handelszones). ».

Zoals  in  andere  Europese  grootsteden,  komen  de 
Brusselaars  die  kleine  zoogdieren  al  enkele  jaren  almaar 
vaker tegen op het grondgebied van het Gewest, nabij een 
bos, in de parken en tuinen, maar soms ook gewoon in de 
straat.
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visant à encourager les communes à mener
des actions de sensibilisation, en concertation 

avec la Région, aux meilleures pratiques
de précaution en matière de nourrissage
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Développements

Le  renard  roux  (Vulpes  vulpes)  est  une  des  espèces 
sauvages  qui  possède  l’un  des  plus  vastes  territoires  de 
développement  au  monde  en  étant  présent  tant  sur  le 
continent eurasien, qu’en Amérique du Nord et en Afrique du 
Nord.

On peut  apercevoir  cet  animal  dans nombreux types  de 
milieux  naturels.  Selon H.  De Blander  et  B.  Brochier,  de 
l’Institut Pasteur de Bruxelles, « traditionnellement considéré 
comme  rural,  le  renard  est  aussi  devenu,  en  quelques 
décennies,  un  hôte  de  plus  en  plus  familier  des  villes  et 
surtout de leurs banlieues. Si l’existence de renards dans un 
environnement  urbain  semblait  auparavant  être  un 
phénomène  spécifiquement  britannique,  ces  dix  dernières 
années,  de nombreuses  études ont  montré que le  renard a 
également  conquis  de  nombreuses  grandes  cités  d’Europe 
continentale, d’Amérique du Nord et d’Australie : Bruxelles, 
Paris,  Amsterdam, Oslo,  Copenhague,  Stockholm, Madrid, 
Zurich, Genève, Toronto, Melbourne. Cette colonisation est 
assez récente et coïncide avec le développement d’un tissu 
suburbain  lâche  constitué  principalement  de  quartiers 
résidentiels. Ceux-ci sont en outre parsemés d’espaces verts à 
vocation récréative (parcs, golfs, bois, terrains de sport) ou 
non (zones agricoles résiduelles, cimetières, terrains vagues, 
talus  de  chemins  de  fer,  zoning  industriels  ou 
commerciaux). ».

Ainsi,  comme dans d’autres  grandes villes  européennes, 
depuis plusieurs années, les Bruxellois rencontrent de plus en 
plus souvent ces petits mammifères sur le territoire de notre 
Région, près d’un bois, dans les parcs, dans les jardins mais 
aussi, parfois au coin d’une rue. 
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Op de site van het BIM kan men lezen dat de gewone 
vossen  spontaan  en  natuurlijk  in  Brussel  gekomen  zijn 
vanuit het Vlaamse platteland. De mens heeft in Brussel 
nooit een vos geïntroduceerd, gevangen of verplaatst. De 
eerste waarnemingen dateren van het midden van de jaren 
'80. In die tijd werden er vossen gezien in de woonwijken 
aan het Zoniënwoud, wat doet veronderstellen dat dit bos 
als corridor naar de stad gediend heeft.

Volgens verschillende onderzoeken, heeft de gewone vos 
een  opmerkelijk  aanpassingsvermogen.  Dat  komt  met 
name tot uiting in zijn capaciteit om zijn habitat en zijn 
voeding  te  kiezen,  maar  ook  door  het  beheer  van  zijn 
leefruimte en sociale organisatie.

Dat aanpassingsvermogen verklaart deels de aanzienlijke 
uitbreiding van de populatie in onze stad de jongste jaren. 
Volgens Bernard Crutzen, maker van “Bruxelles Sauvage, 
Faune Capitale”, een documentaire waarin de rijkdom van 
het wildleven in ons Gewest in de verf gezet wordt, vinden 
de vossen genoeg eten en rust in Brussel om er te blijven 
en zich voort te planten.

Die  natuurlijke  evolutie  is  ongetwijfeld  nog  versterkt 
door  de  bescherming  van  die  vos.  De  ordonnantie  van 
1 maart  2012  betreffende  het  natuurbehoud  legt  immers 
een strenge bescherming op van de vos. Die bescherming 
impliceert met name dat de dieren niet gedood, gevangen 
genomen, verplaatst of verstoord mogen worden.

Volgens Bernard Crutzen, zouden er vandaag ongeveer 
2.000 vossen in Brussel zijn, hoewel er geen telling meer 
gedaan is sinds de jaren '90.

De vos is  een  omnivoor roofdier.  Volgens Blander  en 
Brochier, hebben de vossen voldoende eten van dierlijke of 
plantaardige oorsprong, gelet op het aantal tuinen, parken 
en bossen in Brussel.  De vossen eten ook kleine dieren 
(egels,  kikvorsachtigen...)  die  het  slachtoffer  van  het 
verkeer geworden zijn alsook dieren uit kleine kwekerijen 
(kippen, siervogels) die zij op hun pad tegenkomen... Ons 
huishoudelijk afval is bovendien een bijna onuitputtelijke 
bron die gemakkelijk toegankelijk is.

Vandaag zijn er overal vossen in ons Gewest. Men stelt 
evenwel een concentratie vast in de gemeenten Oudergem, 
Watermaal-Bosvoorde,  de  Woluwes,  Ukkel...  waar 
sommige eigenaars die vossen blijkbaar zelf te eten geven 
of tam maken.

De vaakst aangehaalde hinder en schade zijn natuurlijk 
de  opengereten  vuilniszakken,  de  roofpartijen  in  de 
kippenrennen en de holen in de privétuinen.

Selon le site de l’IBGE, ces renards roux sont arrivés à 
Bruxelles  de  « manière  spontanée  et  naturelle,  en 
provenance de la campagne flamande ».  Aucun renard n’a 
jamais été introduit par l’homme, ou capturé et déplacé à 
Bruxelles.  Les premières observations datent  de la moitié 
des  années  1980.  « A  l’époque,  des  renards  ont  été 
remarqués dans les quartiers résidentiels jouxtant la Forêt de 
Soignes,  ce  qui  laisse  supposer  que  ce  massif  forestier  a 
servi de corridor pour atteindre la ville ». 

Selon  plusieurs  études,  le  renard  roux  présente  une 
remarquable  faculté  d'adaptation  comportementale.  Cela 
s’observe notamment par sa capacité à choisir son habitat, 
son alimentation mais aussi par la gestion de son espace de 
vie et son organisation sociale.

Cette faculté d’adaptation explique en partie l'importante 
hausse  de  sa  population  dans  notre  ville  ces  dernières 
années. D’après Bernard Crutzen, réalisateur de « Bruxelles 
Sauvage,  Faune Capitale »  -  un  documentaire  mettant  en 
avant la richesse de la vie sauvage dans notre région - les 
renards ont trouvé suffisamment de nourriture et de calme à 
Bruxelles pour s’y installer en s’y reproduisant. 

Cette évolution naturelle a probablement été renforcée par 
le caractère protégé de ce renard. En effet, l’ordonnance du 
1er mars 2012 relative à la conservation de la nature qualifie 
le renard d’espèce strictement protégée. « Cette protection 
implique notamment que les animaux ne peuvent pas être 
tués, capturés, déplacés ou dérangés ».

Selon Bernard Crutzen, même si aucun recensement n’a 
été effectué depuis les années 90, « aujourd’hui, il y aurait 
plus ou moins 2.000 renards à Bruxelles ».

Le  renard est  un prédateur omnivore.  Selon Blander  et 
Brochier,  vu  le  nombre  de  jardins,  parcs  et  forets  à 
Bruxelles,  la  nourriture  d’origine  animale  ou végétale  est 
suffisante pour les renards. Ceux-ci se nourrissent également 
de  petits  animaux  victimes  (hérissons,  batraciens..)  de  la 
circulation  automobile  mais  aussi  des  éventuels  petits 
élevages (poulaillers, oiseaux d'ornement) qu’ils croisent… 
En outre, nos déchets ménages de toutes sortes sont une des 
sources presque illimitées et aisément accessibles .

Aujourd’hui, les renards sont partout dans notre Région. 
On  constate  cependant  une  concentration  dans  certaines 
communes telles que Auderghem, Watermael-Boitsfort, les 
Woluwe, Uccle... où certains propriétaires n’hésitent pas à 
nourrir directement voire apprivoiser ces renards. 

Les  nuisances  et  dommages  les  plus  cités  sont 
certainement :  les  poubelles  éventrées,  le  pillage  des 
poulaillers  ou  encore  les  terriers  situés  dans  des  jardins 
privés. 
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Verschillende studies tonen aan dat een hogere sterfte bij 
de  vossen  snel  gecompenseerd  wordt,  soms  zelfs  met 
grotere aantallen dan voorheen. Volgens de deskundigen, 
bepaalt  de  hoeveelheid  voedsel  op  een  gegeven 
grondgebied het aanwezige aantal vossen. Men moet dus 
de voedselbronnen voor de vossen beperken.

Dit voorstel van resolutie strekt er dus vooreerst toe het 
probleem wetenschappelijk aan te pakken en de populatie 
vossen in ons Gewest in kaart te brengen om de stijging 
van de jongste jaren en de populatie te kunnen inschatten. 
De  gemeenten  moeten  voorts  aangezet  worden  om 
gecoördineerd op te treden, in overleg met het Gewest, in 
het  bijzonder  met  het  BIM  of  Net  Brussel,  om  de 
Brusselaars beter op de hoogte te brengen van de gepaste 
preventie, inzonderheid op het vlak van het voederen en 
het omgaan met afval.

Plusieurs études ont démontré qu'une mortalité importante 
dans  la  population  vulpine  est  rapidement  compensée, 
parfois même à la hausse. Selon les experts, c’est la quantité 
de  nourriture  disponible  sur  un  territoire  donné  qui 
détermine le niveau des populations de renards. Il faut donc 
limiter les ressources alimentaires accessibles aux renards. 

La  présente  proposition  de  résolution  vise  donc  tout 
d’abord  à  appréhender  scientifiquement  le  problème  en 
recensant la population des renards vivant dans notre Région 
afin de pouvoir en estimer la hausse de ces dernières années 
et  estimer  toute  surpopulation.  En  outre,  il  s’agit 
d’encourager  les  communes  à  mener  des  actions 
coordonnées  avec  la  Région,  en  particulier  l’IBGE  ou 
Bruxelles-Propreté,  visant  à  informer  davantage  les 
Bruxellois des actions adéquates de précaution, notamment 
en  matière  de  politique  de  nourrissage  et  de  gestion  des 
déchets.

Viviane TEITELBAUM (F)
David WEYTSMAN (F)
Aurélie CZEKALSKI (F)
Clémentine BARZIN (F)
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VOORSTEL VAN RESOLUTIE

ertoe strekkende de gemeenten aan te 
moedigen om, in overleg met het Gewest,
sensibiliseringsacties op te zetten voor een 

betere voorzorg op het vlak van
het voederen van vossen

Het Brussels Hoofdstedelijk Parlement,

Overwegende  het  werk  van  H.  De  Blander  en  B. 
Brochier van het Instituut Pasteur (Brussel) : « Vossen in 
de  stad,  2004 »  ;  de  documentaire  « Bruxelles  Sauvage, 
2014 » van Bernard Crutzen en de site « Zoogdierenatlas 
van Brussel » ;

Overwegende dat het regeerakkoord met name voorstelt 
om  « de  verenigingen  van  eigenaars  van  dieren, 
dierenbeschermers en dierenartsen te ondersteunen om de 
bevolking te sensibiliseren voor dierenwelzijn » ;

Overwegende dat,  net  als  alle  inheemse zoogdieren in 
het  Brussels  Gewest,  de  vos  een  streng  beschermde 
diersoort  is  overeenkomstig  de  ordonnantie  van 
1 maart 2012 betreffende het natuurbehoud ;

Overwegende dat de jongste studie waartoe de overheid 
opdracht heeft gegeven, dateert van het einde van de jaren 
'90 ; die studie heeft onderzocht van welke ziektes de vos 
eventueel  drager  kon  zijn,  alsook  de  eventuele  agressie 
tegen de mens en de huisdieren ;

Overwegende  dat  een  vos  die  sterft  onmiddellijk 
vervangen  wordt  door  een  andere  vos  ;  volgens  de 
deskundigen, is het vangen of doden van een vos wanneer 
er een probleem rijst dus geen efficiënte maatregel ;

Overwegende dat de toename van het aantal vossen in 
onze stad voornamelijk het  resultaat is van wettelijke en 
maatschappelijke  evoluties  waarvoor  de  mens 
verantwoordelijk is ;

Overwegende dat tal van Brusselaars blij  zijn met een 
terugkeer naar een wildere stad die dichter bij de natuur 
aanleunt ;

Overwegende dat  tal van Brusselaars proberen om die 
vossen tam te maken door ze eten te geven, zonder besef 
van  de  gevolgen  ervan  voor  de  toename  van  de 
populatiedichtheid van de vossen ;

Overwegende evenwel de verschillende soorten schade 
en hinder die vossen veroorzaken ;

PROPOSITION DE RÉSOLUTION

visant à encourager les communes à mener
des actions de sensibilisation, en concertation 

avec la Région, aux meilleures pratiques
de précaution en matière de nourrissage

des renards

Le Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale,

Considérant les travaux de H. De Blander et B. Brochier 
de  l’Institut  Pasteur  de  Bruxelles  :  « Le  renard  urbain, 
2004 » ; le documentaire « Bruxelles Sauvage 2014 » de 
Bernard Crutzen et  le site « ATLAS des mammifères de 
Bruxelles » ;

Considérant  que  l’accord  de  gouvernement  prévoit 
notamment de « soutenir les associations de détenteurs, de 
protecteurs d’animaux et de vétérinaires afin de sensibiliser 
la population au bien-être animal » ;

Considérant  qu’à  l’instar  de  tous  les  mammifères 
indigènes de la Région de Bruxelles-Capitale, le renard est 
une  espèce  strictement  protégée  par  l’ordonnance  du 
1er mars 2012 relative à la conservation de la nature ;

Considérant  que  la  dernière  étude  organisée  par  les 
autorités publiques remonte à la fin des années 90 ; cette 
étude  identifiait  les  éventuelles  maladies  dont  le  renard 
pouvait  être  porteur,  ainsi  que  les  éventuels  faits 
d’agression  vis-à-vis  de  l’homme  et  des  animaux 
domestiques ;

Considérant qu’un renard qui meurt est immédiatement 
remplacé  par  un  autre  renard  ;  ainsi,  selon  les  experts, 
« capturer  ou  éliminer  un  renard  lorsqu’un  problème  se 
pose n’est donc pas une mesure efficace » ;

Considérant  que la  hausse du nombre de renards  dans 
notre ville est  principalement le résultat  de changements 
légaux et sociétaux provoqués par l’homme ;

Considérant  que de nombreux Bruxellois  sont  heureux 
de ce retour à  une ville  plus sauvage,  plus proche de la 
nature ; 

Considérant  que  de  nombreux  Bruxellois  essayent 
d’apprivoiser  ces  renards  notamment  en  les  nourrissant 
sans mesurer l’impact global que ces actions peuvent avoir 
sur la hausse de la densité de population de ces renards ;

Considérant cependant les divers types de dommages et 
nuisances provoqués par les renards ;
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Overwegende dat de hoeveelheid beschikbaar voedsel in 
het milieu bepaalt hoeveel vossen er zijn en dat de enige 
realistische  methode  om  de  populatiedichtheid  van  de 
vossen  terug  te  schroeven  er  dus  in  bestaat  de 
voedselbronnen  die  toegankelijk  zijn  voor  de  vossen  te 
beperken ;

Verzoekt de Brusselse Hoofdstedelijk Regering om :

 de vossenpopulatie in ons Gewest in kaart te brengen 
om de stijging van de jongste jaren in te schatten en te 
kunnen vooruitlopen op eventuele overpopulatie ;

 met  de  gemeenten  in  kwestie  te  zorgen  voor  een 
communicatiecampagne  om  de  preventie  te  bevor-
deren en aldus, enerzijds, de vossen en de Brusselaars 
te  beschermen  tegen  gezondheidsproblemen  als 
gevolg  van  de  overpopulatie  van  die  kleine 
zoogdieren en, anderzijds, de hinder en de schade te 
voorkomen of te beperken ;

Het is met name de bedoeling regels op te stellen voor 
het voederen van die dieren ; het huishoudelijk afval 
zo laat  mogelijk voor de ophaling buiten te zetten ; 
geen vlees of vis op de composthoop te gooien ; de 
kippenrennen te beveiligen enzovoort ;

 de  gemeenten  ertoe  aan  te  zetten  ter  zake  een 
gecoördineerd beleid te voeren via gemeentelijke of 
politieverordeningen,  met  name in  verband met  het 
voederen  van  die  wilde  dieren,  dat  in  ruime  mate 
bijdraagt tot een eventuele overpopulatie ;

 samen met Net Brussel en de gemeenten in kwestie, 
elke bijsturing van het  huidige afvalophalingsbeleid 
die kan bijdragen tot de vermindering van de hinder 
met de opengereten vuilniszakken, door bijvoorbeeld 
gebruik  te  maken  van  harde  vuilnisbakken,  te 
onderzoeken.

Considérant que c’est la quantité de nourriture disponible 
dans le milieu qui détermine le niveau des populations de 
renards,  et  que  la  seule  façon  réaliste  de  diminuer  les 
densités de populations est donc de limiter les ressources 
alimentaires accessibles aux renards ;

Demande au Gouvernement de la Région de Bruxelles-
Capitale :

 de  réaliser  un  recensement  de  la  population  des 
renards vivant dans notre Région afin de pouvoir en 
estimer  la  hausse  ces  dernières  années  et  anticiper 
toute éventuelle surpopulation ;

 d’assurer,  avec  les  communes  concernées,  une 
campagne de communication visant à promouvoir des 
actions de précaution afin d'une part, de protéger les 
renards et les Bruxellois de problèmes sanitaires liés à 
la surpopulation de ces petits mammifères et d'autre 
part,  d'éviter  et  de  minimiser  les  nuisances  et 
dommages que ceux-ci peuvent provoquer ;

Il s’agit notamment d’encadrer le nourrissage de ces 
animaux ;  de  déposer  les  déchets  ménagers  (par 
exemple,  les  divers  sacs  poubelles)  le  plus 
tardivement  possible  avant  la  collecte ;  d’éviter  de 
jeter des viandes et poissons dans les composts ;  de 
sécuriser les poulaillers, etc. ;

 d'encourager  les  communes  à  développer  des 
politiques  coordonnées  dans  ces  matières,  via  des 
règlements communaux ou de police, notamment en 
ce  qui  concerne  le  nourrissage  de  ces  animaux 
sauvages  qui  contribue  largement  à  une  éventuelle 
surpopulation ;

 d'examiner avec Bruxelles-Propreté et les communes 
concernées  tout  changement  dans  la  politique  de 
collecte actuelle des déchets permettant de diminuer 
les  nuisances  liées  aux  poubelles  éventrées, 
éventuellement  en  permettant  le  recours  à  des 
poubelles rigides.

Viviane TEITELBAUM (F)
David WEYTSMAN (F)
Aurélie CZEKALSKI (F)
Clémentine BARZIN (F)


